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 شماره 
 1350 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه

   احمد رحمااعتیاد به موبایل

اینفوگرافیک  کـاریکاتور
هزینه ساخت ۴ میلیون مسکن چقدر است؟   منبع:  تحلیل بازار/ علی کریمی

  عکس :  رمضان نوریخشک شدن قسمت هایی از سد ایلام

خشکسالی های پی در پی باعث خشک شدن و کاهش ارتفاع قسمت هایی 
از سد ایلام شده است. مطابق اعلام کارشناسان آب منطقه ای استان ایلام، 
سد ایلام که تأمین کننده آب شرب شهر ایلام است، هم اکنون فقط ۴۰درصد 
ظرفیت آن پر است. طبق گفته مسئولان میزان ذخیره فعلی آب سد تا پاییز 
برای تأمین آب شرب جوابگو است. خشکسالی های استان ایلام طی ۵۰ سال 
گذشته بی سابقه بوده است به طوری که میزان بارندگی ها طی ۲ سال گذشته 

بیش از ۴۵درصد کاهش یافته است. 

 تکذیب خودکشی یک زندانی 
رئیس کل دادگستری اســتان آذربایجان غربی 
خودکشی یک زندانی زن در زندان ارومیه را تکذیب 
کرد. مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: صبح دیروز 
 بی بی سی فارسی و برخی رسانه های ضد انقلاب، در 
ادامه خبرسازی های جعلی، مدعی شدند یک زندانی 
زن در زندان ارومیه اقدام به خودکشــی کرده است. 
در همین رابطه ناصر عتباتی رئیس کل دادگستری 
اســتان آذربایجان غربــی، ادعاهای مطرح شــده 
درخصوص این زندانــی زن را تکذیب کرد و گفت: 
هفته گذشته در بازدیدی که از زندان ارومیه داشتم، 
با این زندانی نیز به صورت مستقیم گفت وگو کردم. 
وی با بیان اینکه خبر خودکشــی زندانی از اســاس 
کذب اســت، تاکید کرد: قرار بازداشت وی به وثیقه 
تبدیل شده اســت و در صورت معرفی وثیقه امکان 

آزادی وی فراهم خواهد بود. 

واکنش به اظهارات دختر شاکی
مصاحبه اخیر دختر روس علیه سردار آزمون در 
روسیه جنجال زیادی به پا کرد و در نهایت واکنش 
مهدی حق تعالی مدیر برنامه مهاجم تیم ملی ایران 
را به دنبال داشت. حق تعالی با خودداری از صحبت 
در خصوص ادعاهای اخیر علیه ســردار، گفت: اگر 
برای آزمون احترام قائل هســتید، نباید ســوالاتی 
بپرسید که فقط بر اساس شایعات باشد. مدیر برنامه 
این مهاجم ادامه داد: سردار دوست ندارد درباره این 
شایعات صحبت کند. شخصاً دوست ندارم رسانه ها 
در این مورد چیزی بنویسند. طبق اعلام رسانه های 
روسیه رأی پرونده سردار آزمون در دادگاهی در این 
کشور اعلام شــده است اما بازیکن ایران درخواست 

تجدیدنظر داده و در انتظار حکم نهایی است. 

علاقه مسعود کیمیایی به مصدق
فرهاد آییش، بازیگر فیلم سینمایی »خائن کشی« 
به کارگردانی مسعود کیمیایی، این کارگردان را یکی 
از علاقه منــدان جدی محمد مصدق می داند. او علاوه 
بر شــباهت ظاهری که به محمد مصدق دارد، درباره 
علت انتخاب شــدن به عنوان بازیگر این نقش گفت: 
»یکی از دلایلی که آقای کیمیایی من را برای بازی در 
»خائن کشی« و در نقش محمد مصدق انتخاب کردند، 
جدا از شباهت ظاهری، توافقی بود که روی شخصیت 
و نقــش تاریخی دکتر مصدق داشــتیم. روز اولی که 
آقــای کیمیایی با من ملاقات کردند، دنبال این بودند 
که ببیننــد من هم مانند خودشــان به دکتر مصدق 
ارادت دارم یا نه. البته باید بگویم من مصدقی نیســتم 
و تکرار کنم هیچ راه سیاســی را دنبال نمی کنم، ولی 
معتقدم آقای مصدق یک انسان بسیار شریفی بودند. 

نوه برادر صدام در لبنان دستگیر شد
مقامات لبنان از دستگیری عبدا... یاسر سبعاوی 
نوه برادر صدام حســین دیکتاتور سابق عراق که در 
پرونده جنایت اســپایکر عراق در سال ۲۰۱۴ تحت 
تعقیــب بوده اســت، خبر دادند. سرلشــکر عباس 
ابراهیم مدیر امنیت عمومــی لبنان در گفت وگو با 
شــبکه العراقیه الاخباریه از دستگیری عبدا... یاسر 
ســبعاوی الحسن خبر داد که به اتهام دست داشتن 
در اقدامات تروریســتی و قتل هزاران انسان بیگناه 

تحت تعقیب قوه قضائیه عراق است. 

درگیری پیشکسوت پرسپولیس 
مهدی هاشمی نسب در بطن حواشی ساعات اخیر 
فوتبال ایران بــوده و اکنون پرده جدیدی از جنجال 
مربی کنونی فولاد اعلام شــده اســت. ماجرا از هتل 
محل اقامت فولاد خوزستان برای اردوی پیش از بازی 
برابر پرسپولیس شروع شد. جایی که سپهر حیدری 
مدافع و کاپیتان اســبق پرســپولیس که این روزها 
در امارات حضور دارد، بــرای اقامتی چند روزه وارد 
تهران شده بود با بازیکنان و اعضای این  تیم  برخورد 
داشــت. حیدری که در حال گفت وگــو با بازیکنان 
اسبق پرسپولیس در جمع فولادی ها )علوی، کعبی، 
پهلوان، آقایــی( و همچنین وریا غفوری و چند عضو 
کادرفنی این تیم بود، ناگهان با حضور مهدی هاشمی 
نسب و برخی جملات او مواجه می شود. مدافع اسبق 
پرســپولیس با اشاره به اینکه مخاطب استوری اش او 
نبوده، سعی در پایان دادن به این مناقشه می کند اما 
جملاتی که هاشــمی نسب در ادامه به زبان می آورد 

درگیری لفظی تندی را شکل می دهد. 

نامه بهزاد نبوی به رئیس قوه قضائیه 
رئیس جبهه اصلاحات ایران بــه رئیس قوه قضائیه 
درباره مطالبه آزادی مصطفی تاج زاده نامه نوشــت.  در 
بخشــی از این نامه که در تاریخ ۱۹مرداد ۱۴۰۱ ارسال 
شده است  آمده است: جناب حجت الاسلام والمسلمین، 
آقای محسنی اژه ای؛ ریاست محترم قوه قضائیه؛ با عرض 
ســلام و تعزیت ایام شهادت سالار شــهیدان، حسین  
بن علی)ع( و یاران باوفایش، احتراما، مستحضرید آقای 
ســیدمصطفی تاج زاده که چهره ای سیاسی است حدود 
یک ماه بازداشت شده اســت. نظر به این که ایشان جز 
نشر نظرات و تحلیل ها، کنشی نداشته است و همه آن ها 
در دســترس همگان بوده و هست، احتمال فرار، تبانی 
و امحــای آثار جرم که دلایل قانونــی برای صدور قرار 
بازداشت است، وجود نداشته و به طریق اولی اکنون که 
تحقیق مقدماتی انجام و کیفرخواست صادر و رسیدگی 
تعیین وقت شده است، ادامه بازداشت بلاموضوع است. با 
توجه به موارد فوق، به نیابت از طرف »جبهه اصلاحات 
ایــران« مصرانه از آن مقام محتــرم می خواهم اولا قرار 

بازداشت تبدیل و ایشان در  آزاد شوند.« 

یادداشت

وضعیت دریاچه ارومیه جالب نیست و این نکته ای نیست که نیاز به 
کتمان و بیان محتاطانه داشــته باشد. بی احتیاطی و عدم رعایت اصول 
علمی در برخورد با طبیعت، از جمله عواملی است که وضعیت دریاچه 
را به شرایط فعلی کشانیده است. همواره روی این نکته تاکید داشته ام 
که حرکت های به اصطلاح کاربردی و طرح های ضربتی در شــرایطی 
راهگشــا است که تسلط به سیســتم در حد به معنی واقعی بالا باشد. 
تنها مهندسان سخت افزار به معنی واقعی خبره هستند که با عنایت به 
اشرافی که به کلیات و جزئیات عملکرد سیستم دارند می توانند در آن 
دخل و تصرف کنند و خود البته معترفند که این دخالت نباید بی منطق 
و بر مبنای جسارت صرف و ریسک های بی منطق باشد. اگر تخصص کم 
باشد و بینش ناقص، سیســتم الکترونیکی به در هم ریختگی عملکرد 
خواهد انجامیــد. در حوزه کاری خود مختصر تجربــه ای دارم ولی به 
هیــچ وجه خود را در آن حد نمی بینم که بخواهم در طبیعت دســت 
ببرم. دانش من در این زمینه بســیار کم است و باید هنوز بیاموزم و به 
نهایت محتاط باشــم. به نظر که آدم جسوری نیستم. اما ظاهرا هستند 
افرادی که در کشــور ما جسورانه وارد دستکاری طبیعت می شوند. در 
خصوص شاهکار طبیعت در ایجاد دریاچه ارومیه حرف و حدیث بسیار 
می توان گفت. به همین نمونه اشــاره کنم که این دریاچه منبع خداداد 
نوعی جلبک تک ســلولی اســت که هم از نظر علوم و هم از نظر ابعاد 
کاربردی از شگفتی های طبیعت محسوب می شود. چند سالی می شود 

که کشــور ما به فواید این جلبک آشنا شده است و شرکت های زیادی 
برای کار روی آن داوطلب شده اند. در برخی کشورهای دیگر این جلبک 
وجود دارد و ســرمایه گذاری هنگفتی روی تولید و زادآوری و محصول 
گیری از آن شــده است. این ســرمایه گذاری البته مستلزم چند دهه 
کار علمی صرف و انتشــار مقالات دانشــگاهی بوده که هنوز هم ادامه 
دارد. در حال حاضر این جلبک از معدود نمونه هایی اســت که در حال 
حاضر استراتژیک محسوب می شوند و مورد توجه جهان هستند. تعداد 
نمونه های اســتراتژیک معدود است و طبیعت اقیانوسی از این نمونه را 
در دریاچــه ارومیه در اختیار ما قرار داده اســت. در واقع راه میان بر به 
معنی واقعی هوشمندانه ای به ما معرفی کرده است. با داشتن این منبع 
خداداد به مراتب از دیگر کشورها جلو هستیم )بودیم( و می توانیم )می 
توانســتیم( با اتکا به آن گام های بعدی را برداریم. به همان شــکل که 
ذخایر عالی نفت و گاز داریم و با اتکای به آن، به اســتخراج و پالایش 
و فروش آن ها دســت می زنیم. در یک ارزیابی بســیار سطحی تجارت 
این جلبک می توانســت بــرای ما حداقل صد ها میلیــون دلار عایدی 
داشته باشد )بسیار کم ذکر کردم( و با کشاورزی برخی گیاهان زراعی 
نظیر برنج، گندم و دیگر گیاهان استراتژیک رقابت نماید. تنها استفاده 
هوشمندانه از این نعمت خداداد را لازم داشت. نعمتی که به جای خود 
باقی بود. آنچه بسیاری کشورهای دنیا حسرتش را می خورند. به هرحال 
با مشکلات فعلی دریاچه، علاوه بر بسیاری بهره ها، از این نعمت خداداد 
هم تقریبا محروم شــده ایم. میلیاردها دلار از دست رفت و در این میان 
چند صد میلیون دلار به ســبب از میان رفتن منبع اســتراتژیک این 
جلبک استراتژیک. با توجه به اینکه در بحران اقتصادی و درگیر معضل 
تحریم ها هستیم این گونه اتلاف سرمایه را چطور باید ارزیابی نماییم؟ 
این نتیجه یک کار میان بر ضربتی است که قرار است مثلا ما را به چند 

میلیون دلار ثروت برساند؟ 

ذره بیـــن
تنور تولید گرم می شود

در خبرها آمده بود که بنیاد سینمایی 
فارابــی تصمیــم گرفتــه تا به شــکل 
ویژه تــری، از فیلمســازان اول حمایت 
کند. قطعا خبر خوبی اســت که در این 
روزهای پس از چند موج کرونا، می تواند 
کام سینمادوستان را شیرین کند. البته 
که در این میان، حتما برخی مخالفت ها 
به وجــود می آیــد و عده ای، بــه دیده 
تردید به ایــن طرح نــگاه می کنند اما 
من هیچ گاه چنین دیدی به این مســاله 
ندارم چرا که معتقد هستم یک فیلم باید 
تولید شــود و در این مســیر نیز باید از 
فیلمســاز حمایت کرد. تبصره اصلی که 
در این شــکل حمایت باید رعایت شود 
آن که مشخص شــود فیلم موردحمایت، 
با چه هدفی قرار اســت به تولید برسد. 
این مساله که مشخص شود، تکلیف بقیه 
امور نیز مشــخص می شــود و دیگر، نه 
مخالفتی به چشــم می خورد و نه برخی 
شائبه ها ســبب ترمز این طرح می شوند. 

ضمن اینکه در شــرایط فعلی سینما که 
چرخ های تولید، با سرعت اندکی در حال 
حرکت هستند، این طرح سبب می شود 
تا یک عده، در امر تولید مشــغول شوند 
و همین کــه تنور تولید گرم شــد، دو 
رکن دیگر ســینما یعنی توزیع و نمایش 
نیز شــتاب می گیرد و این، اتفاق بسیار 
خوبی اســت. در چنین شــرایطی است 
کــه دیگر نمی توان بــرای این تولیدات، 
بیت المال ســخن  بودجه  از هدررفــت 
گفت چرا که با مشــخص شدن هدف و 
انگیزه ســاخت، می توان به بنیه فیلم و 
تراز آن در ســینمای فعلی کشور دست 
یافت و در این زمان، نســبت به حمایت 
از فیلــم اقدام کرد. باز هم تاکید می کنم 
که تولید فیلم، امر بســیار مهمی است 
که باید به شــکل ویژه ای از آن حمایت 
کرد. علی الخصوص در شــرایط فعلی که 
تولید، مقوله ای است که سینمای امروز 
ما، خیلی به آن نیــاز دارد بنابراین باید 
با حمایــت از چنین طرح هایی، زمینه را 
برای پویایی و فعلیت بیشــتر آن فراهم 
کرد تا فیلمسازان مســتعدی به جامعه 

سینمایی کشور معرفی شوند. 

هزارها در برابر - شاید - یک

شادمان شکروی
 نویسنده و استاد دانشگاه

علیرضا داوودنژاد
 نویسنده، کارگردان 

و تهیه کننده سینما


